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کودکان نیاز به برنامه های مناسب سن شان دارند، 
اما این نیاز تامین نمی شود. تابستان رو به پایان 
است و سینما تنها یک فیلم مناسب کودکان اکران 
کرده و از طرفی هم تلویزیون نتوانسته نیازهای 
کودکان را برطرف کند و از این جهت »خبرآنلاین« 
با رضا فیاضی گفت وگویی انجام داده که در ادامه 

می خوانید:
 مشکل اصلی اکران نشدن فیلم مناسب 

کودکان چیست؟
یک مشکلی که در حال حاضر وجود دارد و من 
متوجه این نکته شدم این است که وقتی فیلم برای 
کودکان ساخته می شود، اما اجازه اکران نمی گیرد 
یا به آن بی توجهی می شود و کسی سراغش را 
سرمایه گذار  یا  تهیه کننده  چگونه  نمی گیرد، 
بودجه اش را بگذارد پای ساخت آن؟ به هر حال آن 
فرد هم علاوه بر در نظرگرفتن موضوعات فرهنگی 
قصد دارد که سرمایه اش بازگردد، اما این اتفاق رخ 
نمی دهد، در حال حاضر حدود سه ماه از تعطیلی 
مدرسه ها می گذرد، اما فقط یک فیلم که مربوط 
به کودکان است اکران شده، این در حالی است که 
قطعا فیلم های بیشتری برای کودکان ساخته شده، 
آمار دقیقی ندارم، اما برگزاری جشنواره فیلم های 
کودک و نوجوان گواه این ماجراست، فکر می کنم 
برای رسیدن به این ماجرا که چرا این اتفاق در حال 
رخ دادن است باید سراغ مسئولان شورای صدور 

پروانه نمایش رفت. 
 چرا این اتفاق می افتد؟

من سال هاست که در حوزه کودک و نوجوان 

فعالیت می کنم، از برنامه های تلویزیونی گرفته 
تا تئاترهای کودک، در آن حضور داشتم، حتی 
در سینما و ادبیات کودک هم وارد شدم، اما یک 
مساله ای همیشه باعث شده این حوزه مورد توجه 
قرار نگیرد آن هم مسائل مالی است. فیلم کودک کم 
ساخته می شود چون سرمایه گذار و حامی مالی ندارد 
و به اشتباه هم فکر می کنند که اگر در این حوزه پولی 
هزینه شود بر نمی گردد. اولا که من قول می دهم اگر 
درست از این ماجرا حمایت شود، نه تنها سرمایه 
اولیه بازمی گردد، بلکه سود هم در بر دارد، من الان 
سرمایه چندانی ندارم اما مطمئنم که با »قصه های 
تابه تا«، روی کودکان آن زمان و حتی نسل های 
بعدترش سرمایه گذاری کردم و زمانی که وضعیت 
اجتماعی و رفتارهای اجتماعی از قبیل نریختن 
زباله در طبیعت و خیابان بهتر می شود، می فهمم 

سرمایه گذاری جواب داده است.
 ماجرا این است که آن زمان کارگردانانی 
مانند مرضیه برومند وجود داشتند که کار 
کودکی را بسازند تا هنرمندی در آن ایفای 
نقش کند، اما این روزها کار کودک خوب حتی 
در تلویزیون هم ساخته نمی شود، دلیل این 

ماجرا چیست؟ 
من یک ماجرایی را برای شما تعریف کنم، من 
یک طرحی را به نام حوض نقاشی نوشتم و قرار بود 
با مجید قناد به عنوان تهیه کننده، این کار را روی 
آنتن تلویزیون ببریم. این طرح را اول از همه به حوزه 
کودک ارائه دادیم که گفتند این برای خانواده است، 
به بخش کودک بردیم، گفتند برای بزرگسال است. 

هر روز از این بخش به آن بخش در حال جابه جاشدن 
بودیم تا در نهایت طرح را در بخش خانواده به 
تصویب رساندیم، خواستیم شروع به ساخت اثر 
کنیم، گفتند بروید یک اسپانسر بیاورید و ما هم 
بی خیال کار شدیم. همین یک موضوع باعث شد 
من خسته شوم و دیگر طرحی به تلویزیون ارائه 
ندهم. نکته دوم هم احتمالا مسائل مالی است که 
سازندگان ترجیح دادند به سمتی حرکت کنند که 
دخل و خرجشان یک اندازه باشد. کارگردانی مانند 
خانم مرضیه برومند که سال هاست در حوزه کودک 
فعالیت می کند، سریالی مانند »شهرک کلیله و 
دمنه« را می سازد که مخاطبانش بزرگسال هستند، 
چرا این اتفاق رخ می دهد؟ یک کار عروسکی آن 
هم با دانش، بینش و شناختی که خانم برومند از 
کودکان دارند، چرا باید به بزرگسالان تعلق بگیرد؟ 
درست است که کار عروسکی برای کودکان هم 
ساخته می شود، اما افرادی هم که کار کودک را 
بلدند دیگر در این عرصه کار نمی سازند، سوال من از 
خانم برومند است، شما که بلد این کار هستید چرا 

دیگر برای برای کودکان نمی سازید؟
 این مسائل مالی درباره »فیاضی« هم 

صدق می کند؟
اگر الان به من دوتا کار پیشنهاد شود، یکی در 
عرصه کودک و یکی بزرگسال هزینه کار کودک هم 
نصف بزرگسال باشد، بازهم کار کودک را می پذیرم. 
البته نمی توان، نقش شهرت را هم نادیده گرفت. 
اتفاقا عرصه کودک همیشه برای هنرمندان سکوی 
پرتاب بوده است، هنرمندان زیادی مانند رضا 
عطاران، حمید لولایی، ارژنگ امیرفضلی و... کارشان 
را با کودک شروع کردند و با همان هم به شهرت 

رسیدند. 
 ممکن است به خاطر نبود برنامه و فیلم 
کودک مناسب، یا حتی برنامه تلویزیونی 
مناسب، والدین و فرزندانشان، به سمت 
ماهواره، شبکه نمایش خانگی و فیلم های 

سینمایی که چندان مناسب نیست، بروند؟
وقتی کودک به سینما نرود، می رود در شبکه 
نمایش خانگی »آفتاب پرست« و »یاغی« می بیند، 
می رود در سینما »انفرادی« می بیند، اینها بد 
نیست، اما مناسب کودکان هم نیست. کودکان این 
نسل خاطره ای از برنامه کودک ندارند، با گذشت 
سال های سال، هنوز »زی زی گولو« از خاطره ها 
نرفته است، اما حالا تلویزیون هم دیگر مانند قبل به 

کودکان توجه چندانی ندارد. 

  »سعید پورصمیمی« 
در نمایشی کمدی

 رضا فیاضی:

   کودکان این نسل خاطره ای از برنامه کودک ندارند
حمایت ۱۰ میلیاردی از »سامانه 

خرید از کتابفروشی«
معاون امور فرهنگی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی از اختصاص یارانه ۱۰ میلیاردتومانی 
به »سامانه خرید از کتابفروشی« خبر داد. 
یاسر احمدوند با بیان اینکه دولت سیزدهم، 
توجه به کتابفروشی ها را در راستای تحقق 
عدالت فرهنگی در حوزه نشر در زمره طرح های 
حمایتی خود قرار داده، گفت: در این راستا 
»سامانه خرید از کتابفروشی« با هدف تسهیل 
در دسترسی به کتاب، تقویت اقتصاد صنعت 
نشر کتاب در کشور و بهینه سازی کارکرد 
اجزای این صنعت، تقویت و اصلاح حلقه 
توزیع و فروش کتاب در کشور، حمایت از 
کتابفروشی های سراسر کشور، فراهم سازی 
عادلانه  بهره مندی  برای  مناسب  بستر 
همه اقشار مردم از یارانه و استفاده از بستر 
مجازی برای کتابفروشی ها در دسترس قرار 
گرفته است. او با اشاره به لزوم توزیع عادلانه 
یارانه های حوزه نشر بیان کرد: در »سامانه 
خرید از کتابفروشی« به خرید کتاب از طریق 
کتابفروشی ها به عنوان مهم ترین حلقه توزیع 
توجه شده و برای آغاز به کار این سامانه که 
امکان عرضه کتاب برای کتابفروشان را تسهیل 
می کند، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
یارانه ۱۰ میلیارد تومانی درنظر گرفته است. 
امیدواریم کتابفروشی ها با مشارکت در این 
اقدام، زمینه توسعه کسب وکار خود را فراهم 
کنند. معاون امور فرهنگی وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی همچنین با تاکید بر موضوع 
تسهیل دسترسی خریداران به کتاب، افزود: 
اختصاص یارانه به خریداران و فراهم شدن 
امکان برخورداری از یارانه ارسال، عدالت 
در دسترسی به کتاب به ویژه در مناطق کم 
برخوردار از کتابفروشی را در پی دارد. یاسر 
احمدوند با اشاره به امکانات این سامانه، 
اظهارکرد: در »سامانه خرید از کتابفروشی« 
یک کتابفروشی  با دارابودن حداقل امکانات 
حوزه فناوری اطلاعات، فارغ از بزرگ یا 
کوچک بودن، می تواند فعالیت داشته باشد و 
از یارانه اختصاص  داده شده نیز بهره مند شود. 
او با بیان اینکه طیف گسترده ای از کتاب ها در 
این سامانه در دسترس مخاطبان خواهد بود، 
ادامه داد: در »سامانه خرید از کتابفروشی« 
عدالت در دیده شدن کتاب ها نیز مدنظر بوده 
و کتابفروشی ها می توانند به عرضه کتاب در 
موضوعات مختلف اقدام کنند. معاون امور 
فرهنگی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بیان 
داشت: شناساندن کتابفروشی ها به مخاطبان 
در گوشه و کنار کشور، از دیگر اهداف راه اندازی 

این سامانه است. 

نوشته  نمایشنامه »خوشدلان« 
سعید پورصمیمی جدیدترین فعالیت 
تئاتری این هنرمند باسابقه است که با 
کارگردانی پریزاد سیف روی صحنه 
خواهد رفت. پورصمیمی نویسنده، 
بازیگر و کارگردان مطرح تئاتر ایران 
که ۶ دهه حضوری تاثیرگذار در عرصه 
تئاتر داشته، در جدیدترین فعالیت 
تئاتری خود نگارش نمایشنامه ایرانی 
»خوشدلان« را انجام داده است. قرار 
است نمایش »خوشدلان« که فضایی 
کمدی دارد، با کارگردانی پریزاد سیف 

روی صحنه برود.  

 شبکه  یک، ۳ مدیرش را تغییر داد
شبکه  یک مدیران جدید گروه های »معارف«، »فرهنگ ، 
تاریخ و هنر« و »مدیرآرشیو« خود را شناخت. طی حکمی 
از سوی میثم مرادی بیناباج، مدیر شبکه  یک سیما، مجید 
هاشمی فرا به  »سمت« مدیریت گروه معارف اسلامی، حجت 
احمدی زر به »سمت« مدیریت گروه فرهنگ، تاریخ و هنر و 
محمد علیزاده قمصری به »سمت« مدیریت آرشیو منصوب 
شدند.  در حکم هاشمی فرا آمده است: انتظار می رود علاوه بر 
اهتمام به اجرای سندتحول سازمان و ماموریت شبکه ضمن 
بازمهندسی و اتخاذ ایده های نو و هنرمندانه، بهره گیری بیش 
از پیش از محضر مراجع عظام، علما و کارشناسان فاضل 
و مجرب هم افزایی با ظرفیت های عظیم جبهه فرهنگی 
انقلاب اسلامی و تقویت حضور تفکر عمیق دینی و انقلابی 
در ابتدای زنجیره تولیدات، در تعالی محتوایی و کیفی و 
اثربخشی پیام در برنامه های شبکه اهتمام ورزید و برنامه های 
موثری در ترویج مکتب حیات بخش اهل بیت )علیهم السلام( 
به خصوص در موضوعات روز و مبتلا به جامعه در حوزه های 
فردی، اجتماعی و سیاسی اسلام طراحی و تولید شود. در 
حکم انتصاب احمدی زر هم آمده است: انتظار می رود علاوه بر 
اهتمام به اجرای همه ارکان سند تحول؛ سه رکن اصلی رسالت 
سازمان صداوسیما، ضمن بازمهندسی و تعالی محتوایی و 
کیفی برنامه ها، این گروه پرچم دار هویت محوری مبتنی بر 
زیست بوم متکثر و متنوع ایران اسلامی در دوره تحولی شبکه 
یک باشد. حفظ و نگهداری علمی منابع، مجموعه سازی 
گنجینه ارزشمند آرشیو شبکه یک و پشتیبانی از منابع 
تولیدی و تامینی از جمله ماموریت های محمد علیزاده 
قمصری در حکم انتصاب است. در پایان این حکم ها به طور 
جداگانه از زحمات و تلاش مدیران پیشین این بخش ها، 
محمدباقر تورنگ، گروه معارف اسلامی، امیر محمدی، 
گروه فرهنگ، تاریخ و هنر و محمدباقر ایزدی مدیر آرشیو 

شبکه یک، تقدیر و تشکر شده است.

»پرسپکتیو« به پردیس شهرزاد رسید
نمایش»پرسپکتیو« به کارگردانی محسن میرزاخانی با 
خوانشی امروزی از داستان »سپید برفی و هفت کوتوله« در 
پردیس تئاتر شهرزاد روی صحنه رفت. نمایش، »پرسپکتیو« 
به نویسندگی مشترک محمد کرمی و محسن میرزاخانی و 
تهیه کنندگی داوود زارع از اول شهریور ساعت 2۱و45 دقیقه 
در پردیس تئاتر شهرزاد روی صحنه رفت. شبنم قلی خانی، 
حسین کشفی اصل، سارا  والیانی و روزبه  اختری بازیگران 
اصلی نمایش »پرسپکتیو« هستند که با حضور »دختران 
نینجا« و گروه »فرشتگان نینجا« روی صحنه می رود. سایر 
بازیگران این نمایش عبارتنداز: کامیار  محبی، آنیتا عظیمی، 
تیما  تقی  زاده، محمد  کرمی، مریم قجر، مینا  عنصری، شیوا 
جمشیدی، ایمان  مهدی  زاده، معصومه بابایی، امیر  فرمانی، 

سعید ا...بداشتی، سارا  داداش  پور )بازیگر خردسال( و...

»خواجوی« بازیگر 
»تب« شد

دوردوم اجرای نمایش »تب« 
به کارگردانی رویا کاکاخانی، بازی 
»جواد خواجوی« و تهیه کنندگی 
تالارقشقایی  در  سهیلی  ساعد 
مجموعه تئاترشهر به صحنه می رود. 
جواد خواجوی به عنوان ایفاگر تک 
نقش این اثر نمایشی به جای نادر 
فلاح میزبان علاقه مندان تئاتر در 
تالارقشقایی تئاترشهر است. این در 
حالی است که در اجراهای پیش رو 
ساعد سهیلی به عنوان تهیه کننده 
گروه اجرایی را همراهی می کند. سیتا 
ییلاق بیگی، طراح صحنه و لباس- 

علیرضا شفقی نژاد، آهنگساز  و...

بیـــن المـــلل

رهبر جریان حکمت ملی عراق در سخنانی در خصوص 
آخرین تحولات این کشور گفت: با بستن مسیر مذاکره 
نمی توان بحران سیاسی عراق را حل کرد. به گزارش 
مهر به نقل از دفتر اطلاع رسانی جریان حکمت ملی، 
»سیدعمار حکیم« به بررسی اوضاع سیاسی عراق پرداخت 
و اظهارداشت: پیچیده شدن صحنه سیاسی کشور و 
برهم خوردن موازنه قوا در پی انتخابات و نزاع رسانه ای 
پیش آمده همگی بحران هایی است که توان و زمان 
بسیاری از کشور را هدر داد و همچنان شهروندان منتظر 
حل مساله و پایان یافتن بن بست سیاسی در کشور هستند، 
بن بستی که با تعطیل کردن نهادهای حکومت به منافع 
مردم آسیب می زند. وی تصریح کرد که اتهام زنی و شانه 
خالی کردن از مسئولیت و تنش نامحدود همگی به ضرر 
شهروندان است و نتیجه ای جز افزایش نارضایتی مردم از 
همه طرف ها ندارد. رهبر جریان حکمت ملی عراق با تاکید 
بر اینکه همه باید به این درک برسیم که پیش گرفتن 
سیاست لجبازی نمی تواند جایگزین گفت وگو شود، 
ادامه داد: ما با گزینه های متعدد مواجه نیستیم، بلکه یک 
گزینه بیشتر نداریم و آن هم پیشرفت و پشت سرگذاشتن 
چالش ها با فداکاری و آگاهی مضاعف است و باید همواره 
به یاد داشته باشیم که عراق بزرگ تر از همه ماست و 
چادری است که همگان در آن جای دارند و نمی توان 
میهن را به یک قومیت یا مذهب یا گروه تقلیل داد. حکیم 

با بیان اینکه استفاده از همه توان های اجتماعی و سیاسی 
و بهره برداری از آنها و کشاندن آنها به مسیری واحد بهترین 
راه حل وضعیت کنونی ماست، عنوان کرد: همه طیف ها و 
گروه ها باید در این شرایط حساس و خطیر حضور داشته 
باشند و نقش اثرگذار به عهده بگیرند، البته حضور همگان 
به معنای مشارکت همگان در دولت و در عرصه اجرایی 
براساس سهمیه بندی و توافق به معنای منفی کلمه 
نیست. رهبر جریان حکمت ملی عراق از همگان خواست 
که منافع عالی ملی را بر هر امر دیگری اولویت دهند و با 
همکاری و گفت وگوی سازنده در پی حل مسائل برآیند 
و اتهام زنی و رفتارهای هیجانی را کنار بگذارند. حکیم 
باردیگر به بیان گام های چهارگانه برای خروج از بحران 
شامل اقدامات منطقی، گفت وگو و تفاهم، زمان بندی 
مناسب و اعتماد متقابل پرداخت و گفت: روند تصحیح و 
تغییر در نظام دموکراتیک مبتنی بر گفت وگوهای سازنده 
و پذیرش نظرات دیگران است و با تلاش برای تحمیل اراده 
و اتهام زنی و بستن مسیرهای گفت وگو نمی توان موجب 
تحولات سیاسی و اجتماعی سازنده و ایمن در کشور شد. 
رهبر جریان حکمت ملی عراق خطاب به »سیدمقتدی 
صدر« بیان داشت: پیامی از سر محبت و قدردانی به 
برادرمان سیدمقتدی صدر و برادران جریان صدر دارم؛ ما 
فرزندان میهنی واحد با تاریخی واحد از خاندانی واحد بوده 
و هستیم و خواهیم ماند و نباید اختلافات و سوءتفاهمات 

میان ما فاصله بیندازد و دستان فتنه و جهل و کینه وحدت 
ما را برهم زند. وی ادامه داد: ما هرگز در رابطه برادرانه مان 
با شما کوتاهی نکردیم، با وجود تنش رسانه ای و اقدامات 
نادرستی که علیه ما و علیه نهادهای حاکمیتی انجام شد 
و به تعطیلی این نهادها انجامید، در کنار دیگر برادران 
نیروهای ملی چارچوب هماهنگی و همچنین جدا از 
آن نخستین طرفی بودیم که برای متقاعدکردن شما 
به انصراف از تحریم انتخابات تلاش کردیم و نخستین 
طرفی بودیم که پیروزی شما در انتخابات را تبریک 
گفتیم و نخستین طرفی بودیم که از پروژه اکثریت ملی 
به شرط های مطلوب آنکه حفظ جایگاه بزرگ ترین طیف 
جامعه است حمایت کردیم. رهبر جریان حکمت ملی 
عراق در ادامه خطاب به صدر یادآور شد که پیش از این 
سال ها در عرصه های اجتماعی و سیاسی بسیاری با وی 
همراه بوده و همواره به اختلاف نظرات احترام گذاشته است 
و این اختلافات را عامل التهاب و اتهام نمی داند. حکیم با 
بیان اینکه ما و برادران چارچوب هماهنگی همچنان به 
اهمیت و جایگاه جریان صدر و اثرگذاری آنان در مراکز 
تصمیم گیری و حضورشان در نهادهای حکومت اعتقاد 
داریم، عنوان کرد: این اعتقاد نه به علت وزنه انتخاباتی 
بلکه به علت وجود چهره ها و نیروهای ملی و خیرخواه 
در میان آنهاست. وی افزود: تا جایی که می دانم برادران 
ما در چارچوب هماهنگی برای حفظ پیوندهای ملی 
و وحدت بزرگ ترین طیف اجتماعی و شراکت واقعی 
در تصمیم گیری تلاش های بسیاری کرده و می کنند و 
مسیرهای مودت و دوستی گشوده خواهد ماند و می توان 
به نقشه راهی رسید که برای همگان رضایتبخش و مبنا و 

هدف آن منافع ملی باشد.

سیدعمار حکیم:

بستن مسیر گفت وگو راه حل بحران عراق نیست

 
 

گـــزارش
در اقدامی متقابل

»تونس« سفیرش از رباط را فراخواند
وزارت خارجه تونس به تصمیم مراکش برای تحریم 
همایش بین المللی توسعه که قرار است در تونس برگزار 
شود، واکنش نشان داد. به گزارش ایسنا، به نقل از شبکه 
خبری المیادین، وزارت  خارجه تونس در بیانیه ای اعلام 
کرد: تونس همواره بی طرفی کامل خود را درباره پرونده 
صحرای غربی در راستای پایبندی به قوانین بین المللی 
حفظ کرده است و این موضع ثابتی است که هرگز 
تغییر نمی کند تا زمانی که طرف ها ذیربط بتوانند راهکار 
مسالمت آمیزی را بیابند. در این بیانیه آمده است: 
اتحادیه آفریقا به عنوان شرکت کننده اصلی در همایش 
بین المللی توسعه تیکاد ۸ که قرار است در تونس برگزار 
شود از تمام اعضای اتحادیه آفریقا از جمله صحرای 
غربی خواسته در این نشست شرکت کنند. همچنین 
رئیس کمیساریای اتحادیه آفریقا به صورت شخصی 
از مسئولان صحرای غربی برای حضور در نشست 
دعوت کرده است. مقامات صحرای غربی و مراکش در 
نشست های قبلی شرکت کرده اند. تونس در این بیانیه 
بر تمایل خود به حفظ روابط دوستانه و برادرانه با ملت 
مراکش تاکید و مخالفت خود را با هرگونه مداخله در 
امور داخلی تونس اعلام کرد. وزارت خارجه تونس براین 
اساس سفیر خود در رباط را برای مشورت احضار کرده 
است. پس از آنکه قیس سعید، رئیس جمهور تونس 
میزبان ابراهیم غالی، رهبر جبهه پولیساریو بود تا در 
نشست سران تیکاد ۸ )کنفرانس بین المللی برای توسعه 
آفریقا( حضور یابد، مراکش سفیر خود در تونس را برای 
رایزنی فراخواند. وزارت خارجه مراکش در بیانیه ای 
اعلام کرد: پس از اقدام تونس در راستای تشدید تنش ها 
و اقدامات منفی علیه مراکش و منافع عالی آن، عملکرد 
این کشور در چارچوب تیکاد به وضوح مشخص شد 
تونس روند آمادگی ها برای کنفرانس و اصول وضع شده 
برای آن را نقض کرد. همچنین این وزارتخانه تاکید 
کرد: تونس به شکلی یک جانبه تصمیم گرفت از جبهه 
پولیساریو دعوت کند و استقبالی که قیس سعید از 
ابراهیم غالی به عمل آورد، اقدامی خطرناک و بی سابقه 
بود که احساسات مردم مراکش و گروه های فعال آن را 
آزرد. وزارت خارجه مراکش در ادامه بیانیه خود آورده 
است: مراکش در برابر این موضع گیری خصمانه که به 
روابط برادرانه دو کشور ضربه می زند، تصمیم گرفت 
در هشتمین نشست سران تیکاد که در تونس برگزار 
می شود، شرکت نکرده و سفیر خود در تونس را برای 
رایزنی فرابخواند. این وزارتخانه تاکید کرد: این تصمیم 
هرگز بر روابط مستحکم دو ملت مراکش و تونس، تاریخ 
و سرنوشت مشترک  آنها و نیز ارتباط مراکش با منافع 
قاره آفریقا و ابتکارعمل ها در اتحادیه آفریقا تاثیری 
نخواهد گذاشت. رئیس جمهور تونس میزبان رهبر 
جبهه پولیساریو و هیات همراهش بود که برای شرکت 

در نشست تیکاد ۸ به کشور سفر کرده اند.

مصطفی الکاظمی، نخست وزیر عراق:

بحران کنونی از طریق گفت وگو و مذاکره قابل حل است
کوتــــاه

نخست وزیر عراق در سخنانی پیرامون بحران سیاسی در این 
کشور، تصریح کرد: بحران کنونی در عراق از طریق گفت وگو و 
مذاکره قابل حل است. به گزارش مهر به نقل از سومریه نیوز، 
»مصطفی الکاظمی« سخنانی را در خصوص بحران سیاسی 
در این کشور مطرح کرد. وی با بیان اینکه منطقی نیست که 
بحران های سیاسی عراق بدون راه حل باشد، گفت: همه با دوراه 
مواجهیم یا تنش و بی ثباتی و برهم زدن مسالمت اجتماعی یا 
مسیر گفت وگو و حل مشکلات و مسیر اول مسیری است که 
افراد ناکام و شکست خورده در ذهن مردم وارد کرده و می کوشند 
آن را به مردم بقبولانند. الکاظمی با اشاره به مشکلات بزرگ 
عراق در گذشته نزدیک از ناامنی و حضور داعش عنوان کرد که 
در شرایطی که همه ناامید بودند با عنایت مرجعیت عالی شیعه و 
تلاش نیروهای امنیتی و سراسر ملت عراق تروریسم را شکست 
دادیم و امروز عراق دچار مشکلات امنیتی چندانی نیست. وی 
افزود: مشکل امروز عراق مشکل سیاسی است که البته امنیت و 

ثبات کشور را هدف قرار می دهد و به تدریج موجب نگرانی مردم 
نسبت به آینده می شود. نخست وزیر عراق ادامه داد: در عرصه 
اقتصادی و حتی پرداخت حقوق کارمندان کشور با مشکل 
مواجه شد، اما در نهایت مردم عراق در کنار هم توانستند از این 
مرحله سخت با موفقیت عبور کنند. الکاظمی تأکید کرد که 
عراق همچنان در برابر فرصت بزرگ پیشرفت اقتصادی است و 
با توجه به بحران های اقتصادی جهانی باید با جدیت از همین 

امروز برای ایمن کردن کشور در برابر پیامدهای آن تلاش کنیم و 
چنین کاری در فضای سیاسی بحران زده دشوار، اما ممکن است، 
به شرطی که اراده لازم برای گفت وگو در راستای ساخت عراقی 
شایسته ملتش فراهم باشد. وی بیان داشت: برخی می کوشند 
که بحران ها را شخصی کنند در حالی که عراق از همگان بزرگ تر 
و در برابر آن همه مناصب و جایگاه ها ناچیز است. نخست وزیر 
عراق ادامه داد: باید تأکید کرد که بحران های عراق بدون حل 
نیست و راه حل بحران امروز عقب نشینی همه طرف ها به نفع 
عراق است تا کشور را در نزاع های سیاسی از دست ندهیم که اگر 
خدای ناکرده صدای گلوله شنیده شود تا سال ها خاموش نخواهد 
شد. الکاظمی گفت: اختلافی که امروز پیش آمده اختلاف بر سر 
میهن نیست، بلکه اختلاف برسر دیدگاه های سیاسی است که با 
گفت وگوهای پیاپی قابل حل است و همه در حل این بحران به 
دور از تنش و اتهام زنی مسئول هستند و تحقق این هدف کاملا 

ممکن و عملی است.

 دیمیتری مدودف: 
 لغو عضویت »اوکراین« 

در ناتو برای صلح کافی نیست
معاون رئیس شورای امنیت ملی روسیه گفت: مسکو 
عملیات نظامی خود در اوکراین را متوقف نخواهد کرد، حتی 
اگر کی یف رسما از تمایل خود برای پیوستن به سازمان 
پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( دست بردارد. به گزارش ایسنا، 
دیمیتری مدودف، در مصاحبه با شبکه تلویزیونی فرانسوی 
LCI  اظهارکرد: روسیه آماده است تا تحت شرایط خاصی 
با ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین گفت وگو کند. 
مدودف افزود: لغو عضویت اوکراین در ناتو اکنون حیاتی است، 

اما واقعا برای صلح کافی نیست.
 توقف جنگ

وی بیان داشت: روسیه تا رسیدن به اهدافش به عملیات 
خود ادامه خواهد داد. معاون رئیس شورای امنیت ملی روسیه 
تاکید کرد که عملیات کشورش در اوکراین با هدف جلوگیری 
از شروع جنگ جهانی سوم و نابودی جهان است. وی گفت: 
امیدوارم وارد جنگ جهانی سوم نشده باشیم و اوضاع تاکنون 
تحت کنترل است. اگر نگاهی به کتاب مقدس بیندازیم که 
گفته شده اولین فرشته شیپور خود را به صدا درآورد و تگرگ و 
آتش آمد، باید گفت حداقل فرشته اول در شیپور خود دمیده، 
اما پایان جهان هنوز فرا نرسیده است و امیدواریم نیاید. ما باید 
هر کاری که می توانیم برای جلوگیری از وقوع جنگ جهانی 
سوم انجام دهیم و سیاست کشور ما نیز در این راستاست. 
ولادیمیر پوتین، هم بیان داشت که می خواهد نازیسم را در 
اوکراین از بین ببرد. این درحالی است که کی یف و غرب مدعی 
هستند که این بهانه ای بی اساس برای شروع جنگ است. 
روسیه و اوکراین پس از آغاز جنگ در 24 فوریه، چندین دور 
گفت وگو کردند، اما هیچ پیشرفتی نداشته اند. مدودف گفت: 
این )مذاکرات( به چگونگی پیشرفت رویدادها بستگی دارد. ما 
قبلا برای ملاقات با )زلنسکی( آماده بودیم. او همچنین گفت 
که تسلیحات آمریکایی که قبلا به اوکراین عرضه شده است، 
از جمله سامانه های هیمارس، هنوز تهدیدی واقعی ایجاد 
نکرده است. وی در عین حال تصریح کرد: اگر ایالات متحده 
تسلیحاتی بفرستد که بتواند اهدافی را در فواصل دورتر هدف 

قرار دهد، ممکن است اوضاع تغییر کند. 
 سلاح هسته ای

مدودف در بخش دیگری از این مصاحبه در پاسخ به سوالی 
درباره احتمال استفاده روسیه از سلاح های هسته ای تاکتیکی 
اظهارکرد: دکترین نظامی کشورمان در این زمینه مخفی 
نیست و سند خاصی در این باره به نام مبانی سیاست دولت در 
زمینه بازدارندگی هسته ای وجود دارد. این سند شامل 4 اصل 
برای استفاده از تسلیحات هسته ای است که شامل قرارگرفتن 
روسیه در معرض پرتاب موشک های هسته ای، استفاده از 
سلاح هسته ای، ضربه زدن به زیرساخت های فرماندهی 
سلاح های هسته ای یا سایر اقداماتی است که موجودیت 
روسیه را تهدید می کند، اما تاکنون چنین اقداماتی را رصد 

نکرده ایم.


